
Rada Miejska w Solcu Kujawskim 

 

Protokół nr LXXI/23 

LXXI sesja odbyta w dniu 30 czerwca 2023 r.  

Obrady rozpoczęto 30 czerwca 2023 r. o godz. 13:00, a zakończono o godz. 14:59 tego 

samego dnia. 

1. Otwarcie sesji i stwierdzenie kworum. 

 

W posiedzeniu wzięło udział 13 Radnych. 

Obecni: 

1.Andrzej Bąbka  

2. Grażyna Bieniek 

3. Dariusz Chojnacki 

4. Agnieszka Dorawa 

5. Beata Kołota 

6. Wiesław Kowalski 

7. Tomasz Pacek 

8. Tadeusz Szczepański 

9. Marzanna Szewczyk 

10. Alicja Żaguń 

Nieobecni, usprawiedliwieni Radni: Bartłomiej Czaki, Mariusz Damrat, Justyna Gapska, 

Adam Michalak, Szymon Raczyński.  

Lista obecności Radnych stanowi – zał. nr 1 

Lista zaproszonych gości stanowi – zał. nr 2.  

 

2. Przyjęcie porządku obrad. 

 

D. Chojnacki – Wiceprzewodniczący RM – Czy są uwagi do zaproponowanego porządku 

obrad LXXI sesji RM ? 

T. Substyk – Burmistrz Solca Kujawskiego – zwróciła się z prośbą o wprowadzenie do 

porządku obrad projektu uchwały w sprawie wyrażenia zgody na oddanie w użytkowanie 

nieruchomości gruntowej położonej we wsi Makowiska, stanowiącej własność Gminy Solec 

Kujawski. 



D. Chojnacki – Wiceprzewodniczący RM – zaproponował wprowadzenie dodatkowego 

punktu jako pkt 12.  

Kto z Radnych jest za przyjęciem zmienionego porządku obrad ? 

Z uwagi na problemy techniczne związane z głosowaniem imiennym poprzez platformę e-

sesja, głosowanie nad każdym z punktów porządku obrad polegało na wyczytywaniu przez 

Wiceprzewodniczącego RM Dariusza Chojnacki nazwisk Radnych, którzy brali udział w 

głosowaniach nad poszczególnymi punktami porządku obrad.   

Wyniki głosowania 

ZA : 10, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 5 

 

Wyniki imienne: 

ZA (10) 

Andrzej Bąbka, Grażyna Bieniek, Dariusz Chojnacki, Agnieszka Dorawa, Beata Kołota, 

Wiesław Kowalski, Tomasz Pacek, Tadeusz Szczepański, Marzanna Szewczyk, Alicja Żaguń. 

NIEOBECNI (5) 

Bartłomiej Czaki, Mariusz Damrat, Justyna Gapska, Adam Michalak, Szymon Raczyński. 

 

Zmieniony porządek obrad LXXI sesji został przyjęty jednogłośnie (zał. 3). 

 

3. Sprawozdanie z działalności Burmistrza Solca Kujawskiego w okresie od 7 marca 

2023 r. do 16 czerwca 2023 r. 

 

T. Substyk – Burmistrz Solca Kujawskiego – przedstawiła niniejsze sprawozdanie, 

stanowiące – zał. nr 4 do protokołu.  

 

D. Chojnacki – Wiceprzewodniczący RM – Czy są uwagi, zapytania do ww. sprawozdania? 

Radna G. Bieniek – zapytała, czy nie wystąpił błąd w sprawozdaniu, w informacji dot. 

wydatkowania środków na konserwację oświetlenia ulicznego. 

Odpowiedzi udzielił C. Ball – Dyrektor WUM informując, że konserwacja oświetlenia na 

terenie Gminy dot. konserwacji lamp będących własnością ENEA i będących własnością 

Gminy. ENEA narzuca Gminie cenę, która jest wysoka, ponad 23 000 zł miesięcznie. 



Konserwacja oświetlenia gminnego jest przeprowadzona po wyłonieniu w zapytaniu 

ofertowym wykonawcy i jest tańsza, dlatego nie ma błędu w kwotach ujętych w sprawozdaniu.      

 

4. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany budżetu Gminy Solec Kujawski na 2023 rok. 

 

A.Kowalska – Skarbnik Gminy – przedstawiła ww. projekt uchwały.  

 D. Chojnacki – Wiceprzewodniczący RM – Czy są uwagi do przedstawionego projektu 

uchwały ?  

Radni uwag nie wnieśli. 

 

A.Dorawa – Radna RM – podjęcie uchwały w sprawie zmiany budżetu Gminy Solec 

Kujawski na 2023 rok.  

D. Chojnacki – Wiceprzewodniczący RM Kto z Radnych jest za przyjęciem w/w projektu 

uchwały? 

 

Wyniki głosowania 

ZA : 10, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 5 

 

Wyniki imienne: 

ZA (10) 

Andrzej Bąbka, Grażyna Bieniek, Dariusz Chojnacki, Agnieszka Dorawa, Beata Kołota, 

Wiesław Kowalski, Tomasz Pacek, Tadeusz Szczepański, Marzanna Szewczyk, Alicja Żaguń. 

NIEOBECNI (5) 

Bartłomiej Czaki, Mariusz Damrat, Justyna Gapska, Adam Michalak, Szymon Raczyński. 

 

Uchwała nr LXXI/470/23 została podjęta jednogłośnie (zał. 5).  

5. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej Gminy Solec 

Kujawski na lata 2023 – 2026. 

 

A.Kowalska – Skarbnik Gminy – przedstawiła ww. projekt uchwały.  

 D. Chojnacki – Wiceprzewodniczący RM – Czy są uwagi do przedstawionego projektu 

uchwały ?  



Radni uwag nie wnieśli. 

 

A.Dorawa – Radna RM – podjęcie uchwały w sprawie zmiany wieloletniej prognozy 

finansowej Gminy Solec Kujawski na lata 2023 – 2026. 

 

D. Chojnacki – Wiceprzewodniczący RM Kto z Radnych jest za przyjęciem w/w projektu 

uchwały? 

 

Wyniki głosowania 

ZA : 10, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 5 

 

Wyniki imienne: 

ZA (10) 

Andrzej Bąbka, Grażyna Bieniek, Dariusz Chojnacki, Agnieszka Dorawa, Beata Kołota, 

Wiesław Kowalski, Tomasz Pacek, Tadeusz Szczepański, Marzanna Szewczyk, Alicja Żaguń. 

NIEOBECNI (5) 

Bartłomiej Czaki, Mariusz Damrat, Justyna Gapska, Adam Michalak, Szymon Raczyński. 

 

Uchwała nr LXXI/471/23 została podjęta jednogłośnie (zał. 6).  

6. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego terenów zabudowy usługowej, składów i magazynów wieś Makowiska - 

Wypaleniska, gm. Solec Kujawski. 

 

A. Kwiatkowska – Kierownik Biura Planowania Przestrzennego – przedstawiła ww. 

projekt uchwały.  

 D. Chojnacki – Wiceprzewodniczący RM – Czy są uwagi do przedstawionego projektu 

uchwały ?  

Radni uwag nie wnieśli. 

 

A. Dorawa – Radna RM – podjęcie uchwały w sprawie zmiany miejscowego planu 

zagospodarowania przestrzennego terenów zabudowy usługowej, składów i magazynów wieś 

Makowiska - Wypaleniska, gm. Solec Kujawski. 



 

D. Chojnacki – Wiceprzewodniczący RM Kto z Radnych jest za przyjęciem w/w projektu 

uchwały? 

 

Wyniki głosowania 

ZA : 10, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 5 

Wyniki imienne: 

ZA (10) 

Andrzej Bąbka, Grażyna Bieniek, Dariusz Chojnacki, Agnieszka Dorawa, Beata Kołota, 

Wiesław Kowalski, Tomasz Pacek, Tadeusz Szczepański, Marzanna Szewczyk, Alicja Żaguń. 

NIEOBECNI (5) 

Bartłomiej Czaki, Mariusz Damrat, Justyna Gapska, Adam Michalak, Szymon Raczyński. 

 

Uchwała nr LXXI/472/23 została podjęta jednogłośnie (zał. 7).  

7. Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego terenu położonego w rejonie ulicy marsz. Józefa Piłsudskiego oraz ulicy 

Lipowej w Solcu Kujawskim. 

 

A. Kwiatkowska – Kierownik Biura Planowania Przestrzennego – przedstawiła ww. 

projekt uchwały.  

 D. Chojnacki – Wiceprzewodniczący RM – Czy są uwagi do przedstawionego projektu 

uchwały ?  

Radni uwag nie wnieśli. 

 

A. Dorawa – Radna RM – podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia miejscowego planu 

zagospodarowania przestrzennego terenu położonego w rejonie ulicy marsz. Józefa 

Piłsudskiego oraz ulicy Lipowej w Solcu Kujawskim. 

 

D. Chojnacki – Wiceprzewodniczący RM Kto z Radnych jest za przyjęciem w/w projektu 

uchwały? 

 

Wyniki głosowania 

ZA : 10, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 5 



Wyniki imienne: 

ZA (10) 

Andrzej Bąbka, Grażyna Bieniek, Dariusz Chojnacki, Agnieszka Dorawa, Beata Kołota, 

Wiesław Kowalski, Tomasz Pacek, Tadeusz Szczepański, Marzanna Szewczyk, Alicja Żaguń. 

NIEOBECNI (5) 

Bartłomiej Czaki, Mariusz Damrat, Justyna Gapska, Adam Michalak, Szymon Raczyński. 

 

Uchwała nr LXXI/473/23 została podjęta jednogłośnie (zał. 8).  

8. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie 

porozumienia międzygminnego w sprawie przekazania Miastu Bydgoszcz zadania 

własnego Gminy Solec Kujawski polegającego na zagospodarowaniu bioodpadów. 

 

C. Ball – Dyrektor WUM – przedstawił ww. projekt uchwały.  

D. Chojnacki – Wiceprzewodniczący RM – Czy są uwagi do przedstawionego projektu 

uchwały ?  

Radni uwag nie wnieśli. 

 

A. Dorawa – Radna RM – podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie 

wyrażenia zgody na zawarcie porozumienia międzygminnego w sprawie przekazania Miastu 

Bydgoszcz zadania własnego Gminy Solec Kujawski polegającego na zagospodarowaniu 

bioodpadów. 

 

D. Chojnacki – Wiceprzewodniczący RM Kto z Radnych jest za przyjęciem w/w projektu 

uchwały? 

 

Wyniki głosowania 

ZA : 10, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 5 

Wyniki imienne: 

ZA (10) 

Andrzej Bąbka, Grażyna Bieniek, Dariusz Chojnacki, Agnieszka Dorawa, Beata Kołota, 

Wiesław Kowalski, Tomasz Pacek, Tadeusz Szczepański, Marzanna Szewczyk, Alicja Żaguń. 

NIEOBECNI (5) 

Bartłomiej Czaki, Mariusz Damrat, Justyna Gapska, Adam Michalak, Szymon Raczyński. 



 

Uchwała nr LXXI/474/23 została podjęta jednogłośnie (zał. 9).  

9. Podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia Gminy Solec Kujawski do projektu w 

ramach Programu: Fundusze Europejskie dla Kujaw i Pomorza 2021-2027, Priorytet: 8 

Fundusze europejskie na wsparcie w obszarze rynku pracy, edukacji i włączenia 

społecznego, Działanie: FEKP.08.24 Usługi społeczne i zdrowotne, ogłoszonego przez 

Urząd Marszałkowski Województwa Kujawsko-Pomorskiego. 

 

B. Białkowska – Zastępca Burmistrza Solca Kujawskiego – przedstawiła ww. projekt 

uchwały.  

D. Chojnacki – Wiceprzewodniczący RM – Czy są uwagi do przedstawionego projektu 

uchwały ?  

Radni uwag nie wnieśli. 

 

A. Dorawa – Radna RM – podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia Gminy Solec 

Kujawski do projektu w ramach Programu: Fundusze Europejskie dla Kujaw i Pomorza 2021-

2027, Priorytet: 8 Fundusze europejskie na wsparcie w obszarze rynku pracy, edukacji i 

włączenia społecznego, Działanie: FEKP.08.24 Usługi społeczne i zdrowotne, ogłoszonego 

przez Urząd Marszałkowski Województwa Kujawsko-Pomorskiego. 

 

D. Chojnacki – Wiceprzewodniczący RM Kto z Radnych jest za przyjęciem w/w projektu 

uchwały? 

 

Wyniki głosowania 

ZA : 10, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 5 

Wyniki imienne: 

ZA (10) 

Andrzej Bąbka, Grażyna Bieniek, Dariusz Chojnacki, Agnieszka Dorawa, Beata Kołota, 

Wiesław Kowalski, Tomasz Pacek, Tadeusz Szczepański, Marzanna Szewczyk, Alicja Żaguń. 

NIEOBECNI (5) 

Bartłomiej Czaki, Mariusz Damrat, Justyna Gapska, Adam Michalak, Szymon Raczyński. 

 

Uchwała nr LXXI/475/23 została podjęta jednogłośnie (zał. 10).  



10. Podjęcie uchwały w sprawie trybu i sposobu powoływania oraz odwoływania 

członków Zespołu Interdyscyplinarnego w Solcu Kujawskim. 

 

I.Konaszewska – Zastępca Dyrektora MGOPS – przedstawiła ww. projekt uchwały.  

D. Chojnacki – Wiceprzewodniczący RM – Czy są uwagi do przedstawionego projektu 

uchwały ?  

Radni uwag nie wnieśli. 

 

A. Dorawa – Radna RM – podjęcie uchwały w sprawie trybu i sposobu powoływania oraz 

odwoływania członków Zespołu Interdyscyplinarnego w Solcu Kujawskim. 

  

D. Chojnacki – Wiceprzewodniczący RM Kto z Radnych jest za przyjęciem w/w projektu 

uchwały? 

 

Wyniki głosowania 

ZA : 10, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 5 

Wyniki imienne: 

ZA (10) 

Andrzej Bąbka, Grażyna Bieniek, Dariusz Chojnacki, Agnieszka Dorawa, Beata Kołota, 

Wiesław Kowalski, Tomasz Pacek, Tadeusz Szczepański, Marzanna Szewczyk, Alicja Żaguń. 

NIEOBECNI (5) 

Bartłomiej Czaki, Mariusz Damrat, Justyna Gapska, Adam Michalak, Szymon Raczyński. 

 

Uchwała nr LXXI/476/23 została podjęta jednogłośnie (zał. 11).  

11. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi 

Inowrocławskiemu. 

 

T. Substyk – Burmistrz Solca Kujawskiego – przedstawiła ww. projekt uchwały.  

D. Chojnacki – Wiceprzewodniczący RM – Czy są uwagi do przedstawionego projektu 

uchwały ?  

Radni uwag nie wnieśli. 

 



A. Dorawa – Radna RM – podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej 

Powiatowi Inowrocławskiemu. 

 

D. Chojnacki – Wiceprzewodniczący RM Kto z Radnych jest za przyjęciem w/w projektu 

uchwały? 

 

Wyniki głosowania 

ZA : 10, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 5 

Wyniki imienne: 

ZA (10) 

Andrzej Bąbka, Grażyna Bieniek, Dariusz Chojnacki, Agnieszka Dorawa, Beata Kołota, 

Wiesław Kowalski, Tomasz Pacek, Tadeusz Szczepański, Marzanna Szewczyk, Alicja Żaguń. 

NIEOBECNI (5) 

Bartłomiej Czaki, Mariusz Damrat, Justyna Gapska, Adam Michalak, Szymon Raczyński. 

 

Uchwała nr LXXI/477/23 została podjęta jednogłośnie (zał. 12). 

 

12. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na oddanie w użytkowanie 

nieruchomości gruntowej położonej we wsi Makowiska, stanowiącej własność Gminy 

Solec Kujawski. 

 

B.Białkowska – Zastępca Burmistrza Solca Kujawskiego – przedstawiła ww. projekt 

uchwały.  

D. Chojnacki – Wiceprzewodniczący RM – Czy są uwagi do przedstawionego projektu 

uchwały ?  

Radni uwag nie wnieśli. 

 

A. Dorawa – Radna RM – podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na oddanie w 

użytkowanie nieruchomości gruntowej położonej we wsi Makowiska, stanowiącej własność 

Gminy Solec Kujawski. 

 

D. Chojnacki – Wiceprzewodniczący RM Kto z Radnych jest za przyjęciem w/w projektu 

uchwały? 



Wyniki głosowania 

ZA : 10, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 5 

Wyniki imienne: 

ZA (10) 

Andrzej Bąbka, Grażyna Bieniek, Dariusz Chojnacki, Agnieszka Dorawa, Beata Kołota, 

Wiesław Kowalski, Tomasz Pacek, Tadeusz Szczepański, Marzanna Szewczyk, Alicja Żaguń. 

NIEOBECNI (5) 

Bartłomiej Czaki, Mariusz Damrat, Justyna Gapska, Adam Michalak, Szymon Raczyński. 

 

Uchwała nr LXXI/478/23 została podjęta jednogłośnie (zał. 13). 

 

13. Wolne głosy i wnioski. 

Radny T. Pacek – prośba o podanie przez Burmistrza wysokości kwoty zaplanowanej na 

realizację budżetu obywatelskiego. 

Odpowiedzi udzieliła Pani T. Substyk – Burmistrz Solca Kujawskiego, że jest to kwota nie 

mniejsza niż 300.000 zł na projekty inwestycyjne. Odpowiedź doprecyzowała  

 

Radna Beata Kołota – zgłosiła wnioski dot.: 

- przewidywanych poprawek do konstrukcji przyczółków tak, aby prom mógł spełniać swoje 

warunki i aby można było z niego korzystać.  

- apelu do mieszkańców miasta o sprzątanie psich odchodów po swoich czworonogach, 

- postawienia znaków ograniczających lub ostrzegających przy ścieżce rowerowej w ul. Leśnej, 

w pobliżu skrzyżowań z innymi ulicami, że należy być uważnym w tych miejscach (dot. w 

szczególności rowerzystów). Przypomniała, że za Polomarketem kończy się ścieżka rowerowa, 

a zbliżając się do skrzyżowania z pobocznymi ulicami rowerzyści powinni przeprowadzić 

rower na drugą stronę chodnika.  

Odpowiedzi udzieliła T. Substyk – Burmistrz Solca Kujawskiego informując, że w trakcie 

budowy jest ścieżka rowerowa na odcinku od Polomarketu do  drogi krajowej S10. Powinno 

to uporządkować zasady poruszania się tą ścieżką. W miejscu gdzie będzie to możliwe 

zostanie też wydzielony chodnik.  



Co do wniosku dot. przeprawy promowej, to Burmistrz przypomniała, że prom jest to prototyp, 

ponieważ w stoczniach od ponad 30 lat nie był budowany żaden taki. Z informacji uzyskanych 

z Urzędu Marszałkowskiego oraz kapitana tego promu wiadomo, że jest to bardzo dobrze 

sterowany obiekt pływający, ale ma pewne niedogodności. Stąd ustalono termin czterech 

miesięcy na jego rozruch. Na bieżąco wszelkie niedogodności są przekazywane do 

projektantów. Drugim aspektem jest stan poziomu rzeki Wisły, dlatego zauważono, że przy 

bardzo niskim stanie wody potrzebny jest jeszcze jeden, trochę niższy zjazd. Wszystko idzie w 

tym kierunku, żeby wyeliminować wszelkie zastrzeżenia i niedogodności tak, aby prom 

świadczył usługi mieszkańcom jak najdłużej. Dodała, że w prasie pojawiła się informacja, w 

której Marszałek Województwa mówi o wybudowaniu drugiego promu. Czy do tego dojdzie ? 

Nie wiadomo na ten moment.     

D. Chojnacki - Wiceprzewodniczący RM – zwrócił się z pytaniem czy przy okazji 

przebudowy przyczółków nie udałoby się pomyśleć o  przyczółku dla WOPR, OSP, 

niezbędny do prowadzanych przez nich akcji.  

Odpowiedzi udzieliła T. Substyk – Burmistrz Solca Kujawskiego informując, że 

przyczółek nie jest własnością Gminy, tylko wojskową.  Na etapie ich budowy Gmina 

zwróciła się z pytaniem czy Slip do spuszczenia łodzi byłby możliwy do wykonania, 

otrzymaliśmy odpowiedź, że to nie w ramach tej inwestycji. Mimo to Slip został trochę 

przedłużony i przy prowadzonych akcjach nie ma problemu ze spuszczaniem łodzi przez 

naszą jednostkę OSP czy WOPR.  

Radna Agnieszka Dorawa – zwróciła się z prośbą o podjęcie działań mających na celu 

poprawę bezpieczeństwa przy wyjeździe z ul. Św. Stanisława w ul. Bydgoską, gdzie jest 

bardzo ograniczona widoczność dla kierowców.   

Odpowiedzi udzieliła T. Substyk – Burmistrz Solca Kujawskiego informując, że było dużo 

zgłoszeń w tej sprawie m.in. dot. konieczności zainstalowania w tym miejscu lustra. 

Odpowiedź komisji dot. zmiany organizacji ruchu zawsze była taka, że niewłaściwie 

parkowane są auta w ul. Bydgoskiej tj. za blisko skrzyżowania z ul. Św. Stanisława. 

Widoczność jest dobra, kiedy samochody nie parkują w pobliżu tego skrzyżowania.  

Wypowiedź uzupełniła B. Białkowska – Zastępca Burmistrza informując, że obecnie 

przygotowywany jest nowy projekt organizacji ruchu w ul. Bydgoskiej, który będzie określał 

odkąd, dokąd mogą parkować samochody, począwszy od skrzyżowania z ul. J. Słowackiego. 



W ul. T. Kościuszki już takie miejsca do parkowania zostały wyznaczone. Zmiana organizacji 

ruchu wymaga jednak zatwierdzenia i zgody Zarządu Dróg Wojewódzkich, ponieważ jest to 

droga wojewódzka. 

M. Rudna – Plewa – Sekretarz Gminy – doprecyzowała odpowiedź na wniosek Radnego  

T. Packa w sprawie Budżetu Obywatelskiego, zachęcając do zapoznania się z treścią 

Zarządzenia Burmistrza, wydanego 15 maja br., a dostępnego w Biuletynie Informacji 

Publicznej. Poinformowała, że kwota przeznaczona na projekty inwestycyjne to 375.000 zł, 

natomiast na projekty nieinwestycyjne to kwota w wysokości 50.000 zł.    

14. Zamknięcie sesji. 

D. Chojnacki – Wiceprzewodniczący RM – podziękował za udział w sesji RM i zamknął 

obrady sesji o godz. 14.59.  

 

 Dariusz Chojnacki  

Wiceprzewodniczący 

Rada Miejska w Solcu Kujawskim 

  

 

Protokołowała: Katarzyna Paliwoda - Kozak 


